
to be used after gender (for adjectives) adjectives ending

M (inanimate) é/í

F á/í

N dobrá / moderní

velcí CÍ

dobří ŘÍ

dlouzí ZÍ

hluší ŠÍ

mladí DÍ

bohatí TÍ

hubení NÍ

milí, slabí… +Í

NOMINATIVE PLURAL

nominative is a subject case; it 

is not used after verbs (as on 

object), but as a subject 

(usualy the verbs goes after 

nominative, but it does not 

have to)

forms in greyscale: not that 

important/frequent

M (animate)

dobré / moderní



nouns endings

autobusy, telefony, klouby

doktorky, pacientky

piva, kina, divadla A

čaje, počítače

restaurace, nemocnice, kanceláře

moře, letiště

bolesti, kosti, místnosti I

nádraží, náměstí Í

kluci, dědečci, zpěváci, Slováci CI

doktoři, partneři ŘI

ZI

ŠI

sousedi, kamarádi DI

piráti TI

NI

lékaři, fotbalisti, specialisti, Němci +I

učitelé, přátelé +É

synové, Norové, Dánové, Rusové +OVÉ

NOMINATIVE PLURAL

Y

E



comment

masculines inanimates with hard ending

typical feminines (-a ending)

typical neutres

masculines inanimates with soft ending

other feminines (except for KOST type)

other neutres (except for NÁDRAŽÍ)

feminines ending with -ST

neutres like NÁDRAŽÍ

K > CI (Ma nouns ending with K)

R > ŘI (Ma nouns ending with R)

H > ZI (Ma nouns ending with H)

CH > ŠI (Ma nouns ending with CH)

soft + ISTA ending masculine animates

TEL ending masculine animates

one sylable masculine animates (people only), mostly nationalities

NOTE: if you use +I one-sylable nationalities (Rusi, Noři, Dáni), it is disrespectful

NOMINATIVE PLURAL

+I



to be used after adjectives ending

prepositions: see here

verbs: see here

quantifiers: see here

OF-structures: see here

ten, ta, to

2

3

4

9

10

100

1000

other numbers

do

od

GENITIV PLURAL

EXCEPTIONS

OTHERS (OPTIONAL TO LEARN)

PREPOSITIONS

dobrých

moderních

*all genders

dobrý + CH

moderní + CH

irregular words

systematical exceptions

human body exceptions



z

bez

kromě

podle

kolem/okolo

u

to ask

to be afraid of

to notice

numbers

hodně/moc/více

málo/méně

několik

pár

kolik

dost

trochu

kilo

litr

hrnek

rakovina

zánět

bolest

VERBS

QUANTIFIERS

OF-STRUCTURES

Only few verbs work with 

genitiv. Simply memorise 

them.

Genitive must be used after 

numbers 5 and more and also 

after indefinite numbers.

Anytime you use OF in english 

to express a) quantity, or b) 

association, genitive must be 

used.



nouns endings

žen, student e k

piv, jabl e k

hodně pacientů, několik mužů, kilo banánů + Ů

restaurací, nemocí, kostí (feminines)

moří, nádraží (neutres)
Í

člověk > lidí

dítě > dětí

přítel > přátel

peníze > peněz

ruka > rukou, noha > nohou, rameno > ramenou, koleno 

> kolenou, prso > prsou 
OU

oko > očí

ucho > uší

nemocnice > nemocnic

Bohunice > jedu do Bohunic

těch

dvou

tří

čtyř

devíti

desíti

sta

tisíce

[number]+i = pěti, šesti…

Jdu do nemocnice.

Studoval jsem do rána.

Studuju v Brně od roku 2015.

Dostal jsem nový telefon od maminky.

Autobus jede od nemocnice.

GENITIV PLURAL

EXCEPTIONS

OTHERS (OPTIONAL TO LEARN)

PREPOSITIONS



Í



Jsem z Brna. Jedu z Prahy. Jdu ze školy.

Dám si kávu bez mléka.

Jím všechno kromě chleba — mám alergii.

Podle mě je všechno v pořádku.

Šel jsem kolem řeky. Jezdil jsem kolem náměstí.

Bydlím u Vaňkovky. Zastávka je u nemocnice. Spal jsem 

u kamaráda.

zeptat se 

bát se, bojím se

všimnout si

Bylo tam 5 lidí. V Brně studuje 45000 studentů.

Mám hodně kamarádů.

Petr má méně kamarádů.

Bylo tam několik pacientů.

Vypil jsem pár piv.

Kolik je ti let?

Snědl jsem dost masa, už nechci.

Mám jen trochu peněz.

Koupil jsem kilo banánů.

Vypil jsem litr vína.

Vypil jsem hrnek kávy.

Pacient má rakovinu plic.

Pacientka má zánět má zánět vaječníků

Bolest hlavy byla nesnesitelná.

VERBS

QUANTIFIERS

OF-STRUCTURES



comment

ALL MASCULINES

other feminines and neutres

words ending with -ice

motion inside

till

since

from (a person)

from (from outside)

GENITIV PLURAL

EXCEPTIONS

OTHERS (OPTIONAL TO LEARN)

PREPOSITIONS

remove the ending for TYPICAL FEMININES (ending with -a) and TYPICAL 

NEUTRES (ending with -o)

if two consonants remain, add extra -e-



from (from inside)

without

except

according to (podle mě = in my opinion)

around (for motion in place)

at (for places and people)

a lot/much/many/more

few/less

some

a couple of

how much/many

enough

a bit

Instead of lung cancer, we say cancer of lungs (applies to cancer of anything).

Inflammation of anything.

Pain of anything.

VERBS

QUANTIFIERS

OF-STRUCTURES



to be used after adjectives ending

prepositions: see here

verbs: see here

ten, ta, to

2

3

4

9

10

100

1000

other numbers

k

díky

kvůli

proti

DATIVE PLURAL

EXCEPTIONS

OTHERS (OPTIONAL TO LEARN)

PREPOSITIONS

dobrým

moderním

*all genders

dobrý + M

moderní + M

irregular words

human body exceptions



naproti

to thank

to help

to understand

to believe

to complain

to congratulate

to laugh

to apologise

do good/be good 

for health

to harm

Být*… roků/let

být* dobře/špatně

být* zima/teplo

být* líto

hodit se

chtít*

chutnat

chybět

jít*

líbit se

slušet

vadit

zdát se

VERBS

DATIVE STRUCTURES



nouns endings

doktorům, kamarádům, prstům

mužům, lékařům, čajům

prsům, divadlům, městům

ženám, doktorkám, studentkám ÁM

restauracím, kolegyním, tramvajím

mořím, nádražím
ÍM

bolestem, kostem +EM

člověk > lidem

dítě > dětem

přítel > přátelům

peníze > penězům

ruka > rukám, noha > nohám ÁM

oko > očÍm

ucho > ušÍm

těm

dvěma

třem

čtyřem

devíti

desíti

stu

tisíci

[number]+i = pěti, šesti…

Jdu ke kamarádům.

Musím jet k rodičům.

Autobus jede k nemocnicím.

Napsal jsem test díky kamarádkám.

Jsem zdravý díky dobrým genům.

Mám problémy kvůli nemocným játrům.

Kvůli depresím nemůžu spát.

Jsem proti rasistům.

DATIVE PLURAL

EXCEPTIONS

OTHERS (OPTIONAL TO LEARN)

PREPOSITIONS

ŮM

ÍM



Nemám nic proti fotbalistům.

Jedu naproti rodičům.

děkovat, poděkovat

pomáhat/pomoct, pomůžu, pomohl

rozumět/porozumět

věřit/uvěřit

stěžovat si/postěžovat si

gratulovat/pogratulovat

smát se, směju se

omlouvat se/omluvit se

prospívat/prospět

škodit/uškodit

Je mi 20 let. expressing age

Je mi špatně. expressing feelings

Je mi zima. expressing feeling about temperature

Je mi to líto. expressing feeling about being sorry

Hodí se mi to. to suit (about time)

Nechce se mi pracovat. to feel like

Chutná mi maso. to like the taste

Chybí mi vitamíny. to miss

Nejde mi čeština. to be good at something

Líbí se mi tady. to like

Sluší mi černá barva. to suit (about clothes)

Vadí mi kouř. to be bothered

Zdá se mi, že prší. to seem

VERBS

DATIVE STRUCTURES



comment

all MASCULINES (animates + inanimates, hard and soft)

NEUTRES ending with O

A-ending FEMININES

E-ending FEMININES and NEUTRES, Í-ending NEUTRES

ST-ending FEMININES

DATIVE PLURAL

EXCEPTIONS

OTHERS (OPTIONAL TO LEARN)

PREPOSITIONS

for motion towards places or people

thanks to

because of

against



opposite

expressing age

expressing feelings

expressing feeling about temperature

expressing feeling about being sorry

to suit (about time)

to like the taste

to be good at something

to suit (about clothes)

to be bothered

VERBS

DATIVE STRUCTURES

against



to be used after gender (for adjectives) adjectives ending

verbs: see here M

prepositions: see here F

N dobrá / moderní á/í

to have

to want

to see

na Jdu na lekci. Jdu na pivo. Jedu na nádraží.

Jedu do Německa na celý semestr.

pro To je dárek pro babičku.

za Pojedu tam za týden. Lekce začíná za 5 minut.

Koupil jsem to za 5 korun. To je telefon za 10000 korun.

Sedni si za Erika.

před Dej to prosím před dveře.

pod Dal jsem to pod polštář.

nad Dejte ruce nad hlavu.

mezi Zaparkoval jsem mezi auta.

o Kdo se o vás stará? 

Bojím se o syna.

AKUZATIV PLURAL

EXCEPTIONS

VERBS (basic)

PREPOSITIONS

dobré / moderní é/í

Any verb with direct object. Basically all the verbs except for 

those that are used in other cases.

irregular words

human body exceptions



nouns endings

doktory, pacienty, autobusy

doktorky, pacientky

piva, kina, divadla A

lékaře, muže, čaje, počítače

restaurace, nemocnice, kanceláře

moře, letiště

bolesti, kosti, místnosti I

nádraží, náměstí Í

člověk > lidi

dítě > děti

přítel > přátelé

ruka > ruce

oko > oči

ucho > uši

mít, mám, měl jsem

chtít, chci, chtěl jsem

vidět, vidím, viděl jsem

(and thousands more)

Jdu na lekci. Jdu na pivo. Jedu na nádraží. motion to the open place or event

Jedu do Německa na celý semestr. for (scheduled time)

To je dárek pro babičku. for (a person)

Pojedu tam za týden. Lekce začíná za 5 minut. in (a time)

Koupil jsem to za 5 korun. To je telefon za 10000 korun. for (a price)

behind (for motion)

Dej to prosím před dveře. to the front (for motion)

Dal jsem to pod polštář. under (for motion)

above (for motion)

Zaparkoval jsem mezi auta. between (for motion)

(who looks after you?) together with some verbs

(I am afraid for my son)

AKUZATIV PLURAL

EXCEPTIONS

VERBS (basic)

PREPOSITIONS

Y

E



comment

masculines (animates and inanimate) with hard ending

typical feminines (-a ending)

typical neutres

masculines (animates and inanimate) with soft ending

other feminines (except for KOST type)

other neutres (except for NÁDRAŽÍ)

feminines ending with -ST

neutres like NÁDRAŽÍ

motion to the open place or event

for (scheduled time)

for (a person)

for (a price)

behind (for motion)

to the front (for motion)

under (for motion)

above (for motion)

between (for motion)

together with some verbs

AKUZATIV PLURAL

EXCEPTIONS

VERBS (basic)

PREPOSITIONS



to be used after adjectives ending

prepositions: see here

v

na

při

po

o

člověk

dítě

oko

ucho

ruka

noha

rameno

koleno

prso

LOCATIVE SINGULAR

Locative forms are always 

used after prepositions.

EXCEPTIONS

dobrých

moderních

ých

ích

PREPOSITIONS



nouns endings

o studentech, o doktorech

o kostech, v bolestech

o pivech, o vínech

o ženách, o studentkách, o metodách ÁCH

o mužích, o lékařích, o čajích

v restauracích, v Bohunicích

v mořích

o klucích, o medicích, po 10 krocích

o kolezích

o druzích, o bozích

Jsem v nemocnici.

Studoval jsem v knihovně.

Spal jsem v hotelu.

Pil jsem pivo baru.

V testu bude akuzativ.

V lednu, …, v červenci, …, v září, …, v listopadu

Bydlím na ulici Nováčkova.

Čekám na zastávce, na nádraží…

Byl jsem na koncertu.

Na testu jsem byl nervózní.

Při cvičení mi bylo špatně.

Bolí mě to při námaze.

Po testu jsem šel na pivo.

Udělalo se mi špatně po jídle.

Mluvíme o gramatice.

Diskutovali jsme o medicíně.

Slyšel jsem o tom.

lidech

dětech

očích

uších

rukou

nohou

ramenou

kolenou

prsou

LOCATIVE SINGULAR

EXCEPTIONS

ECH

ÍCH

PREPOSITIONS



comment

masculine animate hard ending(except for K, G, H, CH)

masculine inanimate hard ending (except for K, G, H, CH)

feminines ending with ST

O-ending neutres

A-ending feminines

soft masculines (animates and inanimates)

E-ending feminines (most of -ICE placeswork like this)

E-ending neutres

K > C + ÍCH (masculines)

G(a) > Z + ÍCH (masculines)

H > Z + ÍCH (masculines)

months

LOCATIVE SINGULAR

about

after of speaking, listening, thinking or any other mental acitivities

EXCEPTIONS

PREPOSITIONS

for being inside (a building, book, text…); DO NOT USE with people!

for being outside (open places) or on an event; 

DO NOT USE with people!

during

after



to be used after adjectives ending

prepositions: see here

verbs: see here

ten, ta, to

2

3

4

9

10

100

1000

other numbers

s

před

za

nad

pod

INSTRUMENTAL PLURAL

EXCEPTIONS

OTHERS (OPTIONAL TO LEARN)

PREPOSITIONS

dobrými

moderními

*all genders

dobrý + MI

moderní + MI

irregular words

human body exceptions



mezi

to be treated for

to suffer from

to move with

to go by

VERBS
Only some verbs work with 

the instrumental. If the verbs 

is followed by an instrument 



nouns endings

doktor y , kamarád y , prst y

prs y , divadl y , měst y

muž i , lékař i , čaj i

moř i

ženami , doktorka mi , restaurace mi , nemocnice mi , 

kost mi , bolest mi

nádražími, náměstími

tramvajemi, kancelářemi +EMI

člověk > lidmi

dítě > dětmi

přítel > přáteli

peníze > penězi

ruka > rukama, noha > nohama AMA

oko > očima

ucho > ušima

těmi

dvěma

třemi

čtyřmi

devíti

desíti

sty

tisíci

[number]+i = pěti, šesti…

Jdu tam s kamarádem.

Jednu kávu s mlékem.

Budu čekat před kampusem.

Stalo se to před rokem.

Bolí mě za hrudní kostí.

Bydlím nad restaurací.

Mám jizvu pod levým okem.

INSTRUMENTAL PLURAL

EXCEPTIONS

OTHERS (OPTIONAL TO LEARN)

PREPOSITIONS

Y

I

+MI

IMA



Sedím mezi Petrem a Pavlem.

Necítím se dobře mezi lidmi, jsem introvert.

léčit se s 

trpět

hýbat/pohnout

jet

VERBS



comment

hard MASCULINES (animates + inanimates)

NEUTRES ending with O

soft MASCULINES (animates + inanimates)

NEUTRES ending with E

A-ending, E-ending and OST-ending FEMININES (use the singular form and 

attach MI)

Í-ending NEUTRES

other FEMININES (ending with wovel)

without

till

(being) in front of 

ago (před + temporal word = time ago)

(being) behind

(being) above

(being) under

INSTRUMENTAL PLURAL

EXCEPTIONS

OTHERS (OPTIONAL TO LEARN)

PREPOSITIONS



(being) between

(being) among

Babička se léčí s cukrovkou.

Trpím velkými bolestmi.

Nemůžu pohnout levou nohou.

Musíte jet autobusem, autem, vlakem…

VERBS


